
رئیس انستیتو پاستور ایران آخرین جزئیات واکسن های 
کرونا را تشریح کرد. دکتر علیرضا بیگلری در نشست خبری 
گفت: انستیتو پاستور ایران ساخت۳ واکسن را آغاز کرد. در کنار 
این اقدامات، راهکار خوب همکاری مشترک تولید واکسن بود 
که کشور کوبا را با سابقه ۲ دهه همکاری با ایران انتخاب کردیم. 
الان در کوبا فاز یک تمام شده و نتایج بررسی شده است. فاز 
دوم در حال اتمام است و ۱۶ فوریه فاز ۳ انسانی آغاز می شود 

تا ان شاءالله هفته های آتی واکسن را در ایران داشته باشیم . 
وی ادامه داد: درباره ظرفیت تس��ت ما روزهای اول حدود 
۲ تا ۳ هزار تست بود که سریعا افزایش یافت و امروز حدود 
۵۰ هزار تست روزانه انجام می دهیم و اگر نیاز به تست های 
بیشتر باشد، می توانیم به آن برسیم. وی درباره واکسن ایرانی 
کرونا افزود: ساخت چندین واکسن به طور همزمان در ایران 

پیش می رود. نوع واکسن برکت »این اکتیو« است که نظیر 
این پلتفرم را در کارخانه سینوفارم و سینوواک چین داریم. 
این روش یکی از شناخته شده ترین و قدیمی ترین راه های تولید 
واکسن است. کارآزمایی بالینی این واکسن آغاز شده است و 

اطلاعات داوطلبان به دقت رصد می شود. 
وی افزود: واکسن شرکت برکت، خوشبختانه تاکنون هیچ 
عارضه خاص و نگران کننده ای نداشته است و کارایی آن در 
فازهای بعدی ۲ و ۳ مشخص می شود. واکسن شرکت رازی 
نیز تاییدیه گرفته است و وارد کارآزمایی بالینی خواهد شد. 
همچنین واکسن پاستور با انتقال دانش فنی از کوبا درحال 
پیگیری اس��ت که فاز حیوانی و اول و دوم خود را گذرانده و 
این نخستین واکسنی است که در ایران به فاز ۳ می رسد. وی 
درباره واکسن روسی )اسپوتنیک وی( کرونا تصریح کرد: یکی 

از پلتفرم های تولید واکسن، آدنو ویروس است. آدنو ویروس 
به دلیل نوع تکنولوژی اش به نظر می رسد ایمنی خوبی ایجاد 
می کند و کشورهای مختلفی از این روش برای تهیه واکسن 

استفاده کرده اند. 
واردات ۵۰۰ هزار دوز واکسن روسی کرونا در مرحله اول ■

رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه ۵۰۰ هزار دوز واکسن 
روسی در مرحله اول امروز ۱۶بهمن وارد می شود، گفت: طی ۲ 
هفته آینده مجوز مطالعات بالینی سومین واکسن تولید داخل 
صادر می شود. دکتر محمدرضا شانه ساز در نشستی خبری که 
به صورت ویدئوکنفرانسی در استودیوی سلامت وزارت بهداشت 
برگزار شد، با بیان اینکه نگاه اصلی ما برای تامین واکسن، تأمین 
از طریق تولیدکنندگان داخلی است، اظهار کرد: تا زمان تولید 
حجم انبوه واکس��ن داخلی، روی واردات فکر کردیم؛ راه های 

تامین واکس��ن از راه  کوواکس و خرید از س��ایر منابع معتبر 
)خصوصی، غیرخصوصی و دولتی( اس��ت. برای تامین چند 
میلیون دوز واکس��ن برنامه ریزی شده است که از سبدی از 
واکس��ن  های مختلف شامل چینی، هندی، روسی و کوبایی 
خواهد بود؛ تأمین واکسن از کوبا از طریق انتقال دانش فنی، 

تولید و بخشی هم احیانا واردات خواهد بود. 
وی افزود: دلیل تاخیر در خرید واکسن این بود که قبل از 
انجام فاز ۳ مطالعات بالینی، نسبت به خرید اقدام نکردیم و اگر 
واکسن در کشورهای منطقه زودتر تامین شد، به دلیل مشارکت 
در فاز ۳ مطالعات بالینی بود. در فضای مجازی دیدم و شنیدم 
که چرا در کش��ور تاکنون واکسن کرونا را دریافت نکردیم؟ 
واقعیت این است که تا زمانی که فاز ۳ مطالعات بالینی یک 
واکسن انجام نشده باشد، اجازه واردات هیچ واکسنی را نداده  ایم. 

رئیس  انستیتو  پاستور:

واکسن »برکت« هیچ عارضه ای ندارد
واردات ۵۰۰ هزار دوز واکسن روسی کرونا به کشور در مرحله اول امروز انجام می شود

اسدالله خسروی: قرار است از اول اسفندماه عملا دفترچه های 
تامین اجتماعی حذف شود و کارت ملی و سامانه های الکترونیکی 
جایگزین دفترچه های کاغذی شود اما شواهد نشان می دهد هنوز 

زیرساخت های این کار آماده نیست. 
ب��ه گ��زارش »وطن  امروز«، س��الیان درازی اس��ت حذف 
دفترچه های کاغذی جزو برنامه های دولت است اما این طرح 
تا امروز که قیمت کاغذ نجومی شده و نفس تامین اجتماعی را 
بریده طول کشیده است. حال که هزینه های تامین کاغذ سر 
به فلک کش��یده دولت مصمم تر از سابق در صدد اجرای این 
طرح است؛ با این وجود اصرار دولت به اجرای این طرح خوب 

با زیرساخت  ناکافی در این برهه مبهم به نظر می رسد. 
سازمان تامین اجتماعی یکی از سازمان های مهم و حیاتی 
کش��ور در راس��تای توجه به نیازهای اجتماع��ی مردم بویژه 
بیمه شدگان و مستمری بگیران کشور است. بالغ بر ۲۵ میلیون 
نفر در ۵ سال اخیر به طور میانگین دفترچه های درمان خود را 
از این سازمان تهیه و پیگیری کرده اند. برابر بررسی های به عمل 
آمده، هر دفترچه درمان قریب به ۵۰ گرم به طور میانگین وزن 
دارد که از این میزان 4۲ گرم مربوط به نسخه های کاغذی و 8 
گرم مربوط به مقواست )مقوا ۲ بخش دارد که ۵ گرم مربوط 
به کارت لایی داخل دفترچه و ۳ گرم مربوط به جلد است(. با 
توجه به برنامه هایی که این سازمان از سال های مدیریت مرحوم 
دکتر نوربخش برای الکترونیکی شدن دفترچه های درمان داشته، 
حداکثر سعی این سازمان کاهش نسخه ها کاغذی بوده و این 
مسیر از ۳۰ و اندی میلیون نسخه در سال به ۲۰ تا ۲۵ میلیون 
نسخه در سال کاهش یافته است. حتی در زمان دکتر نوربخش 
استان یزد به عنوان گزینه پایلوت الکترونیکی شدن دفترچه ها در 
نظر گرفته شد و هر کدام از مدیران تامین اجتماعی منتصب بعد 
از مرحوم نوربخش نیز روی موج الکترونیکی شدن دفترچه های 
درمان سوار شده اند اما یا بنا به دلیل تحریم ها یا سوءمدیریت، 
نتوانستند این مساله را مدیریت کنند. به هر حال تاکنون این 
موضوع محقق نشده است و حتی در استان یزد نیز همچنان 
کارگزاری ها با نسخه های کاغذی به مردم خدمات می دهند! لذا 
برای یک سازمان به این مهمی تامین کاغذ و مقوای مورد نیاز 
سالانه دفترچه های درمان بسیار ضروری و مهم به نظر می رسد. 
حال ببینیم دفترچه های درمان به چه میزان به کاغذ و مقوا نیاز 
دارند و بهتر است سقف مصرف میانگین چند سال اخیر را در 
نظر بگیریم و با توجه به شرایط همه گیری ویروس کرونا عاقلانه 
نیز همین است. مبنا را بر ۲۵ میلیون نسخه قرار می دهیم. لذا 
با توجه به وزن 4۲ گرم کاغذ پایه با احتساب ۲ درصد ضایعات 
چاپ و ۱/۱درصد ضایعات حاصل از کوتینگ )کاربنلس کردن 
دفترچه(، برای این تعداد دفترچه حداکثر به ۱۰8۳ تن کاغذ 
نیاز اس��ت و اگر از کاغذ کاربنلس استفاده شود این میزان به 
۱۰7۱ تن در س��ال کاهش می یاب��د. همین طور برای مقوا با 
احتساب ۲ درصد ضایعات چاپ و... ۲۰4 تن برای مصرف ۲۵ 
میلیون دفترچه در یک سال نیاز است. پس بر اساس بیشترین 
برآورد برای این موضوع سالانه حداکثر به ۱۰8۳ تن کاغذ پایه 
۵۰-48 گرم )و یا ۱۰7۱ تن کاغذ کاربنلس( و همچنین ۲۰4 
تن مقوای ۱۶۰ گرم برای جلد و کارت لایی نیاز است. خب! اینکه 
وزن و عددی نیس��ت برای یک کشور، پس مشکل کجاست؟! 
آیا یک س��ازمان عریض و طویل مانند تامین اجتماعی برای 
خرید جمعا ۱۳۰۰ تن کاغذ و مقوا برای یک سال عاجز است 
یا موضوع چیز دیگری است؟ لذا با دقت به دنبال عملکرد سابق 
دفترچه های درمان بودیم و نکاتی را یافتیم که قابل تحلیل و 
بررسی است. تامین نسخه های دفترچه های درمان در ۲۰ سال 

گذشته از سوی سازمان تامین اجتماعی به انتشارات علمی و 
فرهنگی از شرکت های تابعه تامین اجتماعی به عنوان شرکت 
ماموریتی واگذار شده است و تامین دفترچه های درمان هر ساله 
از ابتدای مهرماه تا پایان شهریور سال بعد طی قراردادی بین 
اداره کل خدمات سازمان تامین اجتماعی و شرکت انتشارات 

علمی و فرهنگی منعقد می شود. این موضوع سابقه ۲۰ ساله 
دارد. حال پرسش این است: چرا به یکباره این همه مشکل در 
کمبود نسخه ها دیده شده و دلیل اصلی آن چیست؟ مدیران 
سابق شرکت انتشارات علمی و فرهنگی تا سال 9۶ سالانه اقدام 
به تامین نسخه های کاغذی و مقوا از محل بازار داخلی می کردند 

و از س��ال 9۶ پس از افزایش قیمت کاغذ در داخل کشور این 
مهم از سوی انتشارات علمی و فرهنگی به جهت کاهش هزینه 
تمام شده دفترچه های درمان از محل واردات کاغذ و مقوا تامین 
شده و در ۳ سال اخیر با تامین کاغذ و مقوا از شرکت هایی که 
بانک مرکزی مجوز تامین کالای آنها را می داد، کاغذ مورد نیاز  
از کش��ور های مختلف از جمله هند و امارات تامین می شد. تا 
اینکه در دی ماه سال گذشته)۱۳98( با انتصاب خانم نادره رضایی 
توسط شخص وزیر کار )محمد شریعتمداری( به عنوان مدیر 
عامل شرکت انتشارات علمی و فرهنگی با وجود اینکه ایشان در 
زمان تحویل شرکت، تا خرداد99 )یعنی ۶ ماه بعد از انتصاب( 
کاغذ و برای یک س��ال مقوا داشته اما نسبت به ثبت سفارش 
کاغذی که یک ماه قبل از انتصابش )آذرماه 98( ثبت شده بود 
بی توجهی کرد و اسنادی وجود دارد که اعضای هیات مدیره ۲۳ 
دی ماه 98 در صورتجلسه ای این مساله را به ایشان تاکید کردند 
که باید تخصیص ارز لازم برای واردات کاغذی که در س��امانه 
جامع تجارت در آذر98 ثبت سفارش شده را پیگیری کرده و 
انجام دهد، چرا که میزان کاغذ دفترچه های درمان در خرداد 
99 )۶ ماه بعد( کاهش می یابد اما بی توجهی ایشان سبب شده 
انتش��ارات علمی- فرهنگی این مجموعه تاکنون -که از زمان 
مدیریت ایشان بیش از یک سال می گذرد- علاوه بر اینکه کاغذ 
دفترچه های درمان را از محل بازار داخلی تهیه کرده، به جای 
اینکه کاغذ را با قیمت در حد کیلویی ۱۱ هزار تومان با واردات 
تامین کند با فرآیند کاربنلس و با قیمت کیلویی ۳4 هزار تومان 
تامین کند. اگر سازمان تامین اجتماعی میانگین ماهانه ۱۰۰ 
تن مصرف کاغذ داشته باشد، صرفا برای کاغذ به جای پرداخت 
ماهانه یک میلیارد تومان، ۳/4 میلیارد تومان در هر ماه پرداخت 
می کند و بماند که اگر مقوا نداشتند حتما برای مقوا نیز چنین 

برنامه ای را اجرا می کردند!
زیرساخت های نسخه نویسی کامل نیست ■

یکی از مس��ؤولان وزارت بهداش��ت که خواست نامش فاش 
نشود، در گفت وگو با »وطن امروز« درباره تکمیل زیرساخت های 
نسخه نویسی الکترونیکی گفت: حذف دفترچه و راه اندازی سیستم 
نسخه نویسی الکترونیکی پروژه کوچکی نیست، بلکه یک پروسه 
است و تکمیل نهایی آن به زمان بیشتری نیاز دارد. وی با بیان 
اینکه حدود 9۰ درصد این پروسه تاکنون طی شده است، افزود: 
رئیس جمهور تاکید دارد که این طرح قبل از آغاز س��ال جدید 
تکمیل و راه اندازی ش��ود اما از آنجایی که طرح نسخه نویس��ی 
الکترونیکی به شکل تمام و کمال راه اندازی نشده است این احتمال 
وجود دارد که با حذف دفترچه های درمانی مشکلاتی ایجاد شود.
همچنین سخنگوی سازمان غذا و دارو نیز در این رابطه به 
»وطن امروز« گفت: اینکه قرار است دفترچه های درمانی حذف 
شود، اقدامی درست و بجاست و وزارت بهداشت نیز با جدیت 
کار تکمیل زیرساخت های خدمات رسانی الکترونیکی را دنبال 
می کند تا مردم به جای اس��تفاده از دفترچه درمانی از طریق 
نسخه نویس��ی الکترونیکی خدمات بگیرند. کیانوش جهانپور 
تصریح کرد: با حذف دفترچه های درمانی هزینه های تهیه کاغذ 
نیز کاهش می یابد، علاوه بر اینکه با توجه به عصر دیجیتال باید 
در این مسیر حرکت کرد. وی درباره اینکه آیا مردم در این زمینه 
دچار مشکل نمی شوند و همه زیرساخت ها فراهم است، گفت: 
چندین س��ال است روی این پروژه کار می شود و نتایج خوبی 
درباره ایجاد زیرس��اخت ها به دست آمده است، البته با توسعه 
خدمات رسانی الکترونیکی در شبکه بهداشت کشور تحولی عظیم 
ایجاد می شود، چرا که اطلاعات مردم در سامانه ها وجود دارد و 

کارها بخوبی انجام می شود. 

بازداشت ۷۵ نفر از اعضای شورا های 
شهر و روستا در کشور

رئیس شورای عالی استان ها گفت: تاکنون 7۵ نفر از 
اعضای شوراهای اسلامی شهر و روستا دستگیر شده اند. 
علیرضا احمدی جوان، رئیس شورای عالی استان ها در 
گفت وگو با فارس گفت: ما باید مش��کل شورایاری ها را 
در تهران و سایر شهرها برطرف کنیم، چرا که این افراد 
می توانند در اداره شهر کمک خوبی باشند. وی در پاسخ 
ب��ه اینکه ۲ نفر از ش��هرداران مناط��ق ۲ و 8 در تهران 
بازداشت شده اند، درباره وضعیت آنها اطلاعی در دست 
نیست، گفت: درباره بازداشت این ۲ فرد اطلاعی ندارم 
اما تاکنون حدود 7۵ نفر از اعضای ش��وراهای اسلامی 
ش��هر و روستا دستگیر شده اند، البته تاکید می کنم که 
باید ارتباط و همکاری شوراهای اسلامی شهر و روستا با 
دستگاه های نظارتی و قضایی برای مقابله جدی با فساد 
و تخل��ف افزایش یابد و اقدام��ات خوبی در این زمینه 

انجام شده است. 

 صدور مجوز استخدام 3۰ هزار نفر 
در آموزش و پرورش

وزیر آموزش و پرورش از صدور مجوز استخدام ۳۰ هزار 
نفر دیگر از مشمولان قانون تبدیل وضعیت استخدامی 
خبر داد. به گزارش ایس��نا، محس��ن حاجی میرزایی در 
پیامی توئیتری نوشت:  به میمنت میلاد خجسته حضرت 
صدیقه طاهره)س(، مجوز استخدام ۳۰ هزار نفر دیگر از 
مشمولان قانون تبدیل وضعیت استخدامی دریافت شد. 
وی افزود: بزودی تعداد دیگری از مش��مولان به ترتیب 
امتیازات فصلی انتخاب و برای طی کردن دوره یک ساله 

به دانشگاه فرهنگیان معرفی خواهند شد. 

1۵ هزار زندانی در قالب طرح پایش 
آزاد شدند

دادستان عمومی و انقلاب تهران گفت: در طرح پایش 
و غربالگری که از سیاست های تحولی قوه  قضائیه است، با 
تأسیسات و ارفاقات قانونی ۱۵هزار نفر در کل کشور آزاد 
شدند که از این تعداد 4 هزار نفر مربوط به استان تهران 
هس��تند. به گزارش فارس، علی القاصی مهر، دادس��تان 
عموم��ی و انق��لاب تهران با تبریک به مناس��بت میلاد 
حضرت فاطمه زهرا)س( و ایام خجسته دهه فجر با اشاره 
به لزوم پایش دقیق زندانیان و استفاده از تمام امکانات و 
راهکارهای قانونی تخفیفات قضایی، گفت: در طرح پایش 
و غربالگری که از سیاست های تحولی قوه  قضائیه بوده، با 
تأسیسات و ارفاقات قانونی ۱۵ هزار نفر در کل کشور آزاد 
شدند که از این تعداد 4 هزار نفر مربوط به استان تهران 
هستند. دادستان تهران تصریح کرد: رویکرد قوه  قضائیه 
تأمین امنیت و مراقبت از امنیت جامعه اس��ت و در این 
مس��یر افرادی که سابقه دار و مخل آسایش شهروندان و 
امنیت مردم باش��ند، آزاد نخواهند ش��د. این مقام عالی 
قضایی گفت: ه��دف از اعمال مج��ازات تنبیه و ارعاب 
نیس��ت، هدف ما اصلاح و تربیت و ترمیم رفتار اس��ت و 
در این مسیر با نظارت بر نحوه اجرای حکم و حمایت از 
خانواده زندانی، می توان زندانی را از ادامه مجازات معاف 
کرده یا پیشنهاد تبدیل یا تخفیف مجازات و حتی انتقال 

به زندان باز را ارائه داد. 

بخش شمالی ساختمان پلاسکو 
افتتاح شد

دیروز بخش شمالی ساختمان پلاسکو با تامین اعتبار 
کسبه با حضور استاندار و فرماندار تهران، اعضای شورای 
اسلامی شهر تهران، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و 
جمعی از مسوولان کشوری و لشکری افتتاح شد. بخش 
شمالی س��اختمان پلاس��کو در حادثه آتش سوزی این 
س��اختمان در ۳۰ دی ماه سال ۱۳9۵ دچار آسیب شده 
بود که با تامین اعتبار ۲7 میلیارد تومانی توسط کسبه این 
پاساژ، این بخش از ساختمان نوسازی و ایمن سازی شد. در 
این بخش از ساختمان پلاسکو ۲79 باب مغازه وجود دارد 
که با بازگشایی مجدد آنها، 8۳7 نفر به صورت مستقیم 
مشغول و حدود 7۰۰۰ نفر به صورت غیرمستقیم در آن 
مشغول به کار خواهند شد. بخش جنوبی این ساختمان 
نیز که در حادثه آتش سوزی به طور کامل تخریب شده بود، 
توسط بنیاد مستضعفان در حال بازسازی است و تاکنون 
8۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. صولت مرتضوی، 
معاون بنیاد مستضعفان در مراسم افتتاح قسمت شمالی 
پاس��اژ پلاسکو گفت: قسمت شمالی پلاسکو با همت و 
پشتکار کسبه این ساختمان بازسازی شده و به بهره برداری 
رسیده است. وی درباره زمان بهره برداری از بخش جنوبی 
نیز اظهار کرد: این بخش توس��ط بنیاد مستضعفان در 

مراسمی به بهره برداری خواهد رسید. 

 افزایش ثبت ازدواج و کاهش طلاق 
در کشور پس از ۲۵ سال

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
گفت: در 9 ماه اول سال جاری ۵ درصد رشد ثبت ازدواج 
و ۳ درص��د کاه��ش ثبت طلاق داش��تیم و پس از ۲۵ 
سال، ش��اهد افزایش نرخ ازدواج بودیم. به گزارش مهر، 
محمدمهدی تندگویان در نشس��ت خبری یادآور شد: 
امس��ال شاهد برگزاری جش��نواره فیلم ازدواج با نگرش 
نمایش فیلم های منتخب حوزه ازدواج و خانواده و ۲ دوره 
جش��نواره فیلم تدبیر زندگی بودیم. همچنین خدمات 
مشاوره به جوانان و زوجین ارائه می شود که تا پایان سال 
99 بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر، آموزش های قبل 
و حین ازدواج خواهند دید و بیش از ۶۳ هزار کارگاه نیز 
برگزار ش��ده اس��ت. وی از افزایش آمار ازدواج خبر داد و 
گفت: هر ساله آمار ازدواج در کشور منفی بوده اما امسال 
در 9 ماه اول س��ال جاری ۵ درصد رش��د ثبت ازدواج و 
۳درصد کاهش ثبت طلاق را داشتیم و پس از ۲۵ سال 
شاهد افزایش نرخ ازدواج بودیم. عدم برگزاری مراسمات 
به دلیل ش��یوع کرونا و کاهش رس��م و رسومات یکی از 
دلایل مهم افزایش ازدواج است، البته تا رسیدن به ثبت 
آمار دقیق در کشور فاصله داریم. به رغم اینکه پیش بینی 
افزایش نزاع های خانگی به دلیل شیوع کرونا را داشتیم 

اما شاهد کاهش طلاق بودیم. 

اخبار

اجتماعی

چرا دولت بعد از ۷ سال به طور ناگهانی بر الکترونیکی شدن دفترچه های درمانی اصرار دارد

ح تب دار   طر
حذف دفترچه ها

بازگشت هوای آلوده به پایتخت
شاخص کیفیت هوا دیروز روی عدد ۱۲8 قرار گرفت تا هوای تهران برای گروه های حساس جامعه، آلوده گزارش شود. به گزارش فارس، تهران از ابتدای سال همزمان با شیوع 
کرونا ۱۵ روز هوای پاک، ۱9۳ روز هوای قابل قبول، 97 روز هوای ناسالم برای گروه های حساس جامعه و ۱۵ روز هوای ناسالم برای همه افراد داشته است. این در حالی است که 
در مدت مشابه سال قبل، پایتخت 7 روز هوای پاک، ۲۲۳  روز هوای قابل قبول،  8۲ روز هوای ناسالم برای گروه های حساس و 8 روز هوای ناسالم برای همه افراد داشته است. 

پنجشنبه 16 بهمن 1399
وطن امروز     شماره 314۰

با آنک��ه در روزهای اخی��ر آمار روزانه  
جان باختگان »کووید-۱9« در کشور 
زیر ۱۰۰ نفر گزارش می شود اما جامعه پزشکی نگران شیوع 
دوباره این بیماری است، چرا که مراجعه مبتلایان به کرونا به 
مراکز درمانی در کشور با شیب ملایمی افزایش یافته است. 

به گزارش »وطن امروز«، وزیر بهداش��ت با ابراز نگرانی از 
کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور، از خیز ملایم 
موارد سرپایی »کووید-۱9« در برخی استان ها از جمله تهران 
خبر داد و در عین حال درباره اقدامات انجام شده جهت تامین 
واکس��ن کرونا توضیح داد. سعید نمکی گفت: خوشبختانه 
توانس��تیم بیماری را در کشور مهار و کنترل کنیم اما آنچه 
باعث نگرانی بنده و همکارانم ش��ده آن اس��ت که با کاهش 
رعایت پروتکل ه��ا و عدم پایبندی به موازین و مقرراتی که 
برای فاصله   گذاری ها اعلام کرده ایم، خیز ملایمی را در میزان 
بیماران سرپایی در برخی استان ها مشاهده می کنیم. در تهران 
نیز گزارش ها نش��ان دهنده آغاز یک خیز ملایم در افزایش 
تعداد بیماران سرپایی است و مطمئنا بعد از آن شاهد افزایش 
بستری مبتلایان خواهیم بود و در هفته های بعد ممکن است 
با افزایش مرگ ومیر مواجه شویم. وزیر بهداشت تاکید کرد: 
میزان رعایت پروتکل های بهداشتی متاسفانه هنوز هم بشدت 
کمتر از میزان قابل قبول است. وی افزود: خوشبختانه نه در 
خیز استان های داخلی و نه در ورودی ها به کشور، موتاسیون 
جدیدی را هنوز دریافت نکرده ایم. اقدامات سختگیرانه تری 
را در ارتباط با ترددها و گش��تن خانه به خانه و پیدا کردن 
خوشه های آلودگی و شعله های کوچک بیماری آغاز کرده ایم 
تا بتوانیم زودتر موارد جدید را شناسایی کنیم. وی افزود: لازم 
است برای مردم در رابطه با واکسن توضیح دهم؛ از روز اول 
گفتم وزیر بهداشت همه مردم ایران هستم و خود را مکلف 
به خدمت و حمایت از س��لامت می بینم. خواهشم آن است 

مواردی را که دنبال می کنیم سیاسی نکنند و واکسن هم از 
جمله همین موارد اس��ت. وزیر بهداشت ادامه داد: چنانچه 
کسانی برای صندلی هایی چه در نظام صنفی و چه بالاتر از آن 
خواب هایی دیده اند، اگر ملت ایران آنها را پذیرفت که مبارک 
باشد اما خواهشم آن است مسائل واکسن و سلامت را سیاسی 
نکنید. نمکی با اشاره به واکسن هایی که ایران قصد واردات آن 
را دارد، گفت: مجموعه »آسترازنکا« تحویل 4/۲ میلیون دوز 
واکسن را در قالب کوواکس در فوریه شروع می کند. در کنار آن 
قرار بود واکسن »اسپوتنیک وی« نیز وارد کنیم که حرف هایی 

درباره آن زدند. سیاس��ت ما آن بود واکسنی که می خواهیم 
ثبت کنیم در چند کشور موجه ثبت و مصرف شده باشد و 
کلینیکال ترایال در ۳ فاز را گذرانده باشد. »اسپوتنیک وی« 
اکنون در کشورهایی نظیر برزیل، ویتنام، آرژانتین، بولیوی، 
مجارستان، روسیه و بلاروس مصرف می شود. واکسن چینی 
نیز در امارات، بحرین، مصر، مجارستان، عراق، اردن، مراکش، 
پاکستان، اندونزی و... ثبت شده و استفاده می شود. وی ادامه 
داد: واکسن ۲ کمپانی هندی نیز در جاهای مختلف ثبت شده 
و امیدواریم در بهمن ماه با پیگیری های مستمر رئیس جمهور 

و همراهی بانک مرکزی و وزارت راه در حمل ونقل واکس��ن، 
بتوانیم هر چه زودتر از منابع مورد تایید کشور، واکسن را وارد 
کرده و تزریق را به گروه های آسیب پذیر با رعایت اولویت ها 

شروع کنیم. 
۷9 فوتی و 6۸۷۰ بیمار جدید کرونا ■

سخنگوی وزارت بهداشت دیروز از شناسایی ۶ هزار و 87۰ 
بیمار جدید مبتلا به »کووید-۱9« در کشور طی ۲4 ساعت 
خبر داد. سیماس��ادات لاری گفت: از ظهر سه شنبه تا امروز 
چهارشنبه ۱۵ بهمن بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی 
۶ هزار و 87۰ بیمار جدید مبتلا به »کووید-۱9« در کشور 
شناسایی شدند که 7۰۱ نفر از آنها بستری شدند. وی افزود: 
مجموع بیماران »کووید-۱9« در کشور به یک میلیون و 4۳8 
هزار و ۲8۶ نفر رسید. لاری ادامه داد: متاسفانه در طول این 
مدت 79 بیمار »کووید-۱9« جان خود را از دس��ت دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری به ۵8 هزار و ۱89 نفر رسید. 
به گفته وی، خوشبختانه تاکنون یک میلیون و ۲۲9 هزار و 
۳9۱ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص 
شده اند. وی همچنین گفت: ۳8۳8 نفر از بیماران مبتلا به 
»کووید-۱9« در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
تحت مراقبت قرار دارند. س��خنگوی وزارت بهداشت افزود: 
تاکن��ون 9 میلیون و 449 هزار و ۶۵8 آزمایش تش��خیص 
»کووید-۱9« در کش��ور انجام ش��ده اس��ت. لاری گفت: بر 
اس��اس آخرین تحلیل ها، ۱8 شهرستان کشور در وضعیت 
نارنجی، ۱۲4 شهرس��تان در وضعیت زرد و ۳۰۶ شهرستان 
در وضعیت آبی قرار دارند. وی همچنین گفت: شهرستان های 
نارنجی در استان های شمالی شامل آمل، بابل، بابلسر، بهشهر، 
تنکابن، جویبار، چالوس، رامسر، ساری، فریدونکنار، قائمشهر، 
محمودآباد، نکا، نور و نوشهر در مازندران و صومعه سرا، رودسر 

و لاهیجان در گیلان هستند. 

وزیر بهداشت پیش بینی کرد؛ احتمال افزایش مبتلایان و بستری شدگان کرونایی در هفته های آینده

ونا شعله ور می شود! آتش کر
۷9 فوتی و 6۸۷۰ بیمار جدید کرونا در کشور

بهداشت

آمار مبتلایان،  درگذشتگان، بستری شدگان و بهبودیافتگان کرونا

تعداد بهبودیافتگانمیزان بستری روزانهتعداد فوتی هاتعداد مبتلایانروز

۷64۲۰۷9۵9۰6۲9۷ بهمن

۸66۰۸9169۵6۰96 بهمن 

96۵۲۷۸۵۵466۵1۲ بهمن

1۰6۵۷3۷16۵۰6399 بهمن

11631۷۸۲۵۰66۵19 بهمن

1۲6۲6۸۷۰469۷1۵۸ بهمن

136۵9۷۷9۸1۷6۲۵4 بهمن

146۸۲۰۷۲66۰6۸9۲ بهمن

1۵6۸۷۰۷9۷۰16194 بهمن

  اما و اگر های حذف دفترچه های درمانی  
با وجود اینکه هنوز زیر ساخت های اجرای طرح حذف دفترچه های درمانی آماده نیست اما برخی ها اعتقاد دارند که باید 
این طرح هر چه سریع تر اجرا شود. رئیس کانون عالی بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی درباره مزایای حذف دفترچه های 
درمانی به »وطن امروز« گفت: چنین اقدامی هزینه های سازمان تامین اجتماعی و سایر ارگان های مرتبط را پایین می آورد، چرا 
که سالانه منابع فراوانی صرف تهیه و تولید دفترچه های درمانی می شود. علی اصغر بیات با بیان اینکه حرکت در مسیر ارائه 
خدمات به صورت الکترونیکی علاوه بر کاهش هزینه ها انجام امور را تسهیل می کند، اظهار داشت: از آنجا که زیرساخت های 
الکترونیک خدمات دهی در مراکز بیمارستانی، درمانی، پلی کلینیک ها و داروخانه ها مهیاست، بنابراین لزومی ندارد که از دفترچه 
درمانی استفاده شود. وی ادامه داد: به دنبال تکمیل زیرساخت های نسخه نویسی الکترونیک، مردم با در دست داشتن کارت 
ملی می توانند بدون دفترچه به مراکز طرف قرارداد مراجعه کنند، در این شرایط بیمار می تواند براحتی سرویس مورد نظر را از 
پزشک یا موسسه طرف قرارداد خود براحتی دریافت کند.  وی حرکت در راستای حذف دفترچه های درمانی را اقدامی درست 
و ضروری عنوان کرد و اظهار داشت: هزینه چاپ، خرید کاغذ و تهیه دفترچه های درمانی در این شرایط اقتصادی، هزینه های 
زیادی را به سازمان ها و ارگان ها تحمیل کرده که با حذف آن در پی توسعه خدمات الکترونیکی و استفاده از نخسه نویسی 
الکترونیکی می توان از هدررفت وقت و هزینه بخوبی جلوگیری کرد.  رئیس کانون عالی بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی 
در ادامه گفت: طی یک سال اخیر که کشور درگیر بیماری »کووید-19« شده است خدمات رسانی های غیرحضوری بخوبی شکل 
عملی به خود گرفته است، به طوری که بیش از ۲ هزار میلیارد تومان وام بازنشستگان از طریق سامانه های الکترونیکی به صورت 
غیرحضوری به بازنشستگان پرداخت شد. از طرفی با راه اندازی طرح ۷۰/3۰ خدمات غیرحضوری به مردم در حال انجام است. 


